
Finančni minister Bilinski je naznanil nov da
vek na vino. Mislili smo, da dobimo do danes že cel 
zakonski načrt, toda načrt še ni izgptovljen, kakor 
nam zatrjujejo tudi naši državni poslanci. Ker pa je 
stvar vendar velezanimiva za naše vinogradnike, za
to nam ne dostaja drugega, kakor da prinesemo do
sloven govor finančnega ministra, s kojim je nazna
nil nov davek. Tudi »iz tega govora bodo naši čitar 
telji že posneli temelje, na katerih 'bo sezidan načrt. 
Govor so glasi: 

Sedanji davek na vino se je določil leta 18291 in 
je zelo neugoden. Neugoden že zaradi tega, ker je. 
izvzemši Dalmacijo, ki je davka prosta, in izvzemši 
tako zvana zaprta mesta, popolnoma narobe nastav
ljen, posebno za vinogradnike po deželi. Obdačeno je 
namreč samo tisto vino, kj pride samo v majjhnih 
merah, to je pod 50 litrov v promet. Torej so obda
čeni le ubožnl ljudje; isti, ki kupi Čez staro vedro, 
čez 56 litrov, oziroma proda, je docela davka prost. 
Davek sam na sebi pa je visok; znaša za hI 5 K 
94 vin. 

Na leto se uporabi vina, izvzemši Daimacijo in 
zaprta mesta, 3 'k milijona hektolitrov. Ako je obda
6en vsak hektoliter s 5 K 94 vin., tedaj dobi država 
16 do 17 milijonov. Pravzaprav pa dobi samo 6 mili
jonov. To pa radi tega, ker veliki uporabitelji vina 

ne plačujejo nobenega davka, ampak le majhni; saj 
je obdačeno le tisto vino, ki se prodaja na drobno. 
Tako pride, da dobi država le malo davka, da je 
množina ljudi tega davka prosta, dtočim so dežele in 
občine vj najhujših škripcih. Ta davek se dobiva le 
s pogodbo, z zakupnino. Od dejanski uporabljenih vin 
ni tu nobenega govora, zato ta davek ne more biti 
podlaga za odmero deželnih in občinskih davkov. 

Lahko rečem gospodom iz lastne izkušnje, da 
živimo z nekaterimi deželami, tudi z Moravsko, v 
najslabših odnošajih, ker jim ne moremo priznati ne
izmerno visokega venskega davka, in ker one z ma
lim davkom vsled zelo male državne podloge seveda 
ne morejo izhajati. 

Prišli smo do prepričanja, da se mora z ozi
rom na va davek storiti dvoje; davek mora biti splo
šen,, mora se prirediti po splošni uporabi vina in mo
ra se znižati, ker bi bil davek 5 K 94 vin. v resnici 
mnogo previsok, ako bi se vsako vino obdaoilo. Pred
lagamo torej, da se uvede splošen vinski davek, in 
sicer na ta način, da nimajo pridelovalci vina pri 
tem nič opraviti; da se pa pridelovanje ne oškoduje, 
in da pridelovanje in, recimo Čisto odkritosrčno, pri
delovalci vina ne bodo nasprotovali davku, damo jim 
vino za domaČe ljudi davka prosta, in začnemo z 
nadzorovanjem šele pri odvažanju vina od pridelo
valca ali naravnost v skladišča, kjer je tudi še dav
ka prosto, ali h kupčevalcu, kjer se plača davek. 
Tržci na drobno, oziroma uporabitelji ga bodo mora
li plačati. Le pri vinotržcih in takozvanih gostilnah 
„pod vejo" bi naj bila nekaka pogodba, ki bi zabra
njevala morebitne neprilike, 

Usojamo si predlagati, da se zmanjša davek 
od 5 K 9)4 vin. na 4 K in menimo, da lahko na ta 
način, e'ko odračunimo od splošne uporabe 5 milijo
nov hektolitrov 1 milijon 'hektolitrov na zaprta mesta 
in Vi ali % milijona na Dalmacijo, s 3 % milijon^ 
hektolitrovdn z o îrom na izdatke, računamo z davč
nim dohodkom na 13 milijonov kron, tako, da bi Še 
ostalo 7 milijonov kron. 

Prepričan sem, da bi spadal ta davek k onim 
malim, ki niso tako popolnoma nepriljubljeni, ker, 
kakor rečeno, dežele in občine na uravnavo tega 
vprašanja že sfcoro Čakajo. Da bi se pa kdo nad tem 
davkom veselil, pač ne verjamem. (Veselost.) 

Gospodje! ;Ta dav|ek) se opiiaj na obdačenje 
vsakega vina brez ozira na kakovost. Znano pa je, 
da je ena najvažnejših zahtev pri davkih, da se ozi
ra na kakovost pri uporabi. Hočemo k splošnemu 

Davek na vino. 

vinskemu davku uvesti še tudi davek na vino v stek
lenicah. 

Vidimo pa, da je ta davek v resnici utemeljen, 
ako se uporaba obdačl. Kakovost se zelo lahko raz
ločuje in tudi davek se zelo lahko izterja, ako se last
nika prisili v to, da rabi etikete (napisne listke), ker 
se nabere davek s posebnim davčnim znakom in j;> 

: davkoplačevalec pod nadzorstvom občinstva. Razlo
čevali bi pri tem med penečim in nepenečim vinom, 

^ri penečih vinih bi se moralo ozirati na to, 
; da pridelovanje penečih vin zelo napreduje, in bi to
j rej ne obremenili radi preveč te industrije. Pridelu
; je se celo pristno francosko peneče vino. fVeselost in 
i medklici.) Ako se ga na isti način in iz istih snovi 
; pripravi, kakor na Francoskem, potenj je pač fran
• cosko. Pristan avstrijski, francoski šampanjec je. 
| (Veselost.) Imamo 25 domaČih tovarn. Predlagali bi 
', torej tri oddelke, kolikor je pač vredno — vrednost 
i mora biti na steklenicah označena — in sicer do 5 K 
j I K, od 5 K do 10 K 2 K, in višje |5 K. Računamo 
j z uporabo 1 % milijonasteklenic penečega vina, tako 
j da se dobi okoli 2 !4 milijona kron iz samega penfr
: Čega vina. 

Kar se tiče penečih vin, se mora samoumev
no, ako so nooe čisto malega uporabitelja ;pretrdo in 
nepravično zadeti, celo pri maleta začeti in potem 
poviševati. Napravili smo lestvico, ki začne, kolikor 
je pač vredno vino, s 5 vinarji. Za čisto navadno 
vino se lahko končno zahteva 5 vinarjev. Začne se 
s 5 vinarji za eno steklenico do 1 krone, 10 vin, za 
1 do 2 kroni ifd. In sedaj pride ting£tangl. Pridemo 
namreč tudi k steklenicam z nad 40 kron, ki sicer 

| tega niso vredne, a se s tolikimi kronami prodajo. 
\ Gre se sa to, da se dobi od najzadnjega uporabitelja 

davek. V zavodih, kjer se. pije precej mnogo vina, se 
! vzamejo silno visoke svote. Davek narašča od 5 vin, 
! do 5 kron. Povprečno bio znašal davek na nepeneče 
; vino okoli 20 vin. Ako se ta lestvica povprečno vza
j me in se uporaba tfega vina računi z 10 milijoni 
I steklenic, bi znašal dohodek 2 milijona kron. 
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